
حرف كار خير كه به ميان مي آيد، خيلي ها پاي 
كار مي آيند تا در اين مس�ير قدم�ي بردارند، 
اما كمي موش�كافانه تر كه وارد ماجرا بشويد، 
متوجه خواهيد شد هدف برخي از مؤسساتي 
كه در قالب خيريه فعاليت مي كنند، واقعاً كار 
خير نيس�ت. اينجا نيز آمار درس�ت و درماني 
وجود ندارد، اما گفته مي ش�ود حدود 15 هزار 
مؤسسه خيريه در كشورمان فعالند و آن طور 
كه الهام امين زاده، دستيار ويژه رئيس جمهور 
در امور شهروندي گفته، گردش مالي خيريه ها 
در كشورمان 30 تا 40 هزار ميليارد تومان است. 
با وجود اين گردش مالي قابل توجه، اما رئيس 
كميسيون اقتصادي مجلس از حدود 15 هزار 
مؤسسه خيريه دركش�ور خبر داده كه حدود 
نيمي از آنها غيرش�فاف هس�تند. در اقتصاد 
ايران ٧  هزار خيريه وجود دارد كه هيچ كدام از 
آنها صورت هاي مالي خود را منتشر نمي كنند. 
س�وي ديگر اين ماجرا آم�ار 11 ميليون نفري 
اس�ت كه به گفته رئيس كميته امداد زير خط 
فقر زندگي مي كنند؛  آماري كه نشان مي دهد 
يك ج�اي كار مي لنگد ك�ه با وج�ود 15 هزار 
خيريه و گردش مالي 40 هزار ميليارد توماني 
اوضاع فقر در كش�ور اينگونه نابسامان است. 
فقر ريش��ه در يك س��اختار اقتصادي بيمار دارد و 
مي تواند تمامي ساختارهاي يك جامعه را تحت تأثير 
قرار دهد و نخستين بذر رويش آسيب هاي اجتماعي 
اس��ت. پس نخس��تين گام هم براي مقابل��ه با اين 
آسيب ها فقرزدايي از جامعه است؛  امري كه اگرچه 
نيازمند مشاركت عمومي است اما بايد تحت نظارت 
نهادهاي حاكميتي انجام پذيرد تا از بروز فساد در اين 
فرآيند پيشگيري شود. واقعيت اما نشان از آن دارد 
كه ساختار خيريه هايي كه ظاهراً براي كمك به افراد 
فقير و ناتوان تشكيل شده اند سر و سامان مناسبي 

ندارند و نظارتي بر فعاليت هايشان نيست. 
   خيريه ها در مجاورت پولشويي 

خيريه ها يكي از محيط هاي حس��اس مالي اس��ت. 
طبق قانون مبارزه با پولش��ويي، بعضي از كس��ب و 
كارها و فعاليت ها در مجاورت پولشويي قرار دارند. 
اتهام پولش��ويي ندارند، اما در مجاورت آن هستند، 
يعني كساني كه مي خواهند پولشويي كنند از اين 
حوزه ها استفاده مي كنند. مثلاً كساني كه مي خواهند 
پولشويي كنند ناچار بايد به س��راغ سيستم بانكي 
بيايند. مؤسسات خيريه نيز يكي از جاهايي است كه 
در مجاورت پول شويي قرار دارد. زيرا وقتي نام خيريه 
به ميان مي آيد يعني اين مؤسس��ات با اهداف خير 
تشكيل شده اند و بنا است كه كمك هاي عام المنفعه 
بكنند. ورودي منابع مؤسس��ات خيريه كمك هايي 
است كه مردم مي كنند. شايد در ثبت اين كمك ها 

حساب و كتاب دقيقي وجود نداشته باشد. در قانون 
ماليات ها هم اشاره شده كه تحت شرايطي كمك به 
برخي مؤسسات خيريه جزو هزينه هاي قابل قبول 
محس��وب مي ش��ود و به كاهش ماليات شركت ها 
منجر مي شود. از سوي ديگر شاهد بي سر و ساماني 
در ص��دور مجوز براي خيريه ها هس��تيم به گونه اي 
كه شش س��ازمان اعم از وزارت علوم، وزارت كشور، 
سازمان بهزيستي، وزارت ارشاد، سازمان ملي جوانان 
و نيروي انتظامي متولي صدور مجوز براي تأسيس 
خيريه ها در كش��ور هس��تند كه هر كدام بر اساس 
اهداف خود وظايف مش��خصي را براي مؤسس��ات 
زيرمجموعه خود تعريف مي كنند كه بيشتر آنها را 

مؤسسات خيريه تشكيل مي دهند.  
   فعاليت هاي اقتصادي در پوشش خيريه

چند روز پيش بود ك��ه الهام امين زاده دس��تيار 
ويژه رئيس جمهور در امور شهروندي با اشاره به 
گردش مالي 30- 40 هزار ميلياردي خيريه ها از 

بيرون ماندن ع��ده اي از محرومان و خانواده هاي 
آنها از چرخه حمايتي ابراز تأسف كرد. پيش از اين 
پرويز فتاح، رئيس كميته امداد هم از كلاهبرداري 
تعدادي از خيريه ها و مؤسس��ه هاي عام المنفعه 
خبر داده بود و از فقدان نظارت برمؤسس��ه هاي 
خيريه ابراز نگراني كرده بود. غلامحسين دواني، 
عضو شوراي عالي انجمن حسابداران خبره ايران 
هم معتقد است مؤسسات خيريه غيرشفاف حتي 
در كارهاي��ي مانن��د واردات و ساختمان س��ازي 
ورود كرده ان��د. همان طور ك��ه در دوران جنگ 
تحميلي يكي از مؤسسه هاي خيريه 30  ميليون 
دلار واردات انج��ام داده بود. پولش��ويي يا انجام 
فعاليت هاي اقتصادي در قالب خيريه تنها بخشي 
از سوء استفاده هايي است كه در قالب خيريه ها رخ 

مي دهد اين ماجرا يك روي ديگر هم دارد. 
   مجريان پروژه نفوذ

تأثير گذاري بر مطالبات اجتماعي با مديريت منابع 

انس��اني يك جامعه اعم از كودكان، زنان، پدران، 
مادران، جوانان، مسلمانان، مسيحيان، اقليت هاي 
قومي و ناراضي��ان و فقرا و ثروتمن��دان و... هنري 
اس��ت كه هنوز در دانش��گاه هاي ما كرسي علمي 
ندارد، اما در دانشگاه سوآس لندن، كلمبيا امريكا 
و انديش��كده هايي همچون بنياد برادران راكفلر، 
جست وجوي زمينه هاي مش��ترك، فورد، ناياك، 
وودرو ويلس��ون، پاگواش و رهپويان صلح و انواع 
دفاتر زيرمجموعه سازمان ملل تدريس مي شود.  

بسياري از ما دقيقاً نمي دانيم كه باقر نمازي چگونه 
خيريه هاي سنتي ش��كل گرفته در كنار صندوق 
قرض الحسنه مساجد را به شكل امروزي تبديل 
كرد يا چطور در دولت خاتمي »جهاد سازندگي« 
به رغم مخالفت رهبر انقلاب منحل ش��د و دفاتر 
سازمان ملل به نام تلاش براي عمران و آباداني در 

روستاها و شهرستان هاي ما لنگر انداختند. 
حقيق��ت اين اس��ت كه ام��روز »بنياد ك��ودك«، 
تش��كيلات خيريه وابس��ته به كاليفرنياي امريكا، 
با تبليغات وس��يع ميان هنرمندان و طبقات مؤثر 
جامعه، رقابتي آشكار با »كميته امداد امام خميني«، 
به عنوان بستر س��نتي ارائه خدمات عام المنفعه به 
جامعه به راه انداخته است! تنها تفاوت ماجرا در اين 
است كه اغلب هنرمندان و حاميان اين نهاد از سابقه 
محكوميت مالي بنياد كودك در دادگاه هاي امريكا 
به جرم »پولشويي« و »سوءاستفاده از معافيت هاي 
بنيادهاي خيريه ب��ه نفع خود« مطلع نيس��تند و 
نمي دانند كل كمپين نمايشي اين مركز و »شركت 
دنون سحر« كه با تبليغات گسترده شهري براي رفع 
گرسنگي كودكان ايراني صورت گرفت، 75 ميليون 
تومان آورده براي كودكان مستمند و صدها ميليون 
تومان سود براي شركت فرانسوي به همراه آورد! اين 
تنها نمونه اي از رقابت تبليغاتي گسترده يك تشكل 
وابسته به بيگانه و نهاد وابسته به بستر سنتي داخلي 
است.  كل تش��كيلات حمايت از كودكان كار ايران 
كه از ارتباطات گس��ترده اي با نهادهاي امريكايي و 
اروپايي برخوردار اس��ت، با هدايت و حمايت خاص 
همياران غذا در س��ال 1382 ايجاد ش��ده اس��ت. 
تشكيلاتي كه به رغم هدف گذاري اجتماعي مثبت 
و مطالبه گري در حوزه اي مغفول مانده، به واسطه 
ش��يطنت بخش هايي از زيرمجموعه در همكاري 
با گزارشگر ويژه حقوق بشر س��ازمان ملل در ايران 
به پرونده س��ازي بر ض��د كش��ورمان در نهادهاي 
بين المللي، ارتباطات گس��ترده با بهائيان و اجراي 
پروژه نفوذ شهرت دارد. با وجود تمامي ابهام هاي 
موجود اما همچنان خيريه ها بدون هيچ ضابطه و 
نظارتي فعالند تا برخي مجري پروژه نفوذ باشند 
و به نام كار خير پروژه هاي اقتصادي شان را پيش 

ببرند و پولشويي كنند. 
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پولشویي،رانتوبالاکشیدنپولهادرخیریهها!
با وجود گردش مالي 40 هزار ميلياردي خيريه ها 11 ميليون فقير داريم

بیژن يانچشمه

اشتغال جوانان در برنامه هاي دولت قابل يافت نيست

كاهش آسيب هاي اجتماعي معطل ايجاد اشتغال
آسيب اجتماعي در ايران موضوع پوش�يده اي نيست؛ اما مهم ترين 
علت آسيب ها يعني وضعيت معيشتي و اش�تغال همچنان در صدر 
بي توجه�ي مس�ئولان ق�رار دارد. كارشناس�ان اجتماع�ي معتقد 
هس�تند در روند آس�يب هاي اجتماعي تغييري حاصل نشده است 
و باي�د در اين زمينه بان�ك متمرك�ز اطلاعاتي ايجاد ش�ود تا بتوان 
برنامه ري�زي مدوني براي بهب�ود اوضاع ص�ورت داد. در همين حال 
مس�ئولان اجرايي از كاهش آس�يب هاي اجتماعي خب�ر مي دهند. 
رئيس جمهور در جلسه شوراي اجتماعي كشور گفته است: عنايت و توجه 
ويژه رهبر  معظم انقلاب در اين زمينه موجب بيداري و هوشياري مسئولان، 
عزم ملي و  اميد همگاني براي موفقيت در كاهش آسيب هاي  تأكيد وي بر 
كاهش آسيب هاي اجتماعي در حالي است كه بيكاري به عنوان معضلي كه 
به خلق آسيب هاي اجتماعي دامن مي زند، در صدر مشكلات كشور همچنان 
عيان است. شعار سال جاري نيز از سوي رهبر معظم انقلاب با تأكيد بر همين 
نكته انتخاب شده است.  علاوه بر اين، يكي از مهم ترين موضوعات كليدي 
مورد توجه ويژه رهبر معظم انقلاب طي اين س��ال ها بحث »آسيب هاي 
اجتماعي« بوده و ايشان طي جلساتي مستمر با مسئولان ضمن برشمردن 

آسيب هاي اجتماعي و ارائه راهكارهاي مختلف تأكيدات متعددي را به قواي 
سه گانه و وزارت كشور داشتند. 

   اگر مسئله اشتغال به شكل مناسبي حل شود... 
رهبر انقلاب اسلامي ارديبهش��ت ماه س��ال جاري در ديدار هزاران نفر از 
كارگران با تأكيد فراوان بر مسئله اشتغال، اين مسئله را در درجه اول اهميت 
خواندند و افزودند: اگر مسئله اشتغال به شكل مناسبي حل شود، آسيب هاي 
اجتماعي از جمله مواد مخدر، مشكلات جوانان و آفت هاي ناشي از بيكاري 

و بيكارگي هم كاهش محسوس خواهد يافت. 
به گفته كارشناسان اين نگراني برخاس��ته از آن است كه بيكاري تمامي 
ابعاد زندگي فردي و اجتماعي فرد را تحت تأثير قرار مي دهد. وقتي يك روز 
فرد كار مفيدي انجام نمي دهد، احساس بي ارزشي و بي فايده بودن به وي 
مستولي مي شود، اين احساس ناخوشايند نسبت به فردي كه سال ها براي 
اخذ مدرك تحصيلي و يافتن شغلي مناسب زحمت كشيده و تلاش كرده 
اما بعد از اتمام دوره تحصيلي خود با حجمي از درهاي بسته و نا اميدي مواجه 
مي شود، مضاعف است.  از طرفي، وقتي فردي كاري نمي كند، احساس نشاط 
و شادابي هم ندارد. انسان به هنگام كار شور و شوق و انگيزه و نشاط براي 

ادامه زندگي پيدا مي كند و احساس مفيد بودن و سازندگي دارد. در حالي 
كه انسان بيكار احساس بي ارزشي و حقارت پيدا مي كند. كار باعث افزايش 
منزلت اجتماعي و ارزش فردي هم مي شود. فرد فعال در خانواده احساس 
رضايتمندي دارد و افراد خانواده نيز در كنار سرپرست خانوار احساس امنيت 
و آرامش مي كنند.  كما اينكه بيكاري در بيشتر موارد باعث بروز تنش در 
خانواده و برهم خوردن آرامش مي شود و مشكلات اقتصادي و فشار مالي 
وارده بر خانواده اختلاف نظر بين زوج ها را تشديد و جايگاه مرد خانواده بعد 
از از دست دادن ش��غل تنزل پيدا مي كند و توازن قدرت در خانواده به هم 
مي ريزد.  يك پدر بيكار نمي تواند الگوي مناسبي براي فرزندان خود باشد و 
او پس از از دست دادن عزت نفس، قدرت و اختيار كافي را براي اداره خانواده 
از دس��ت مي دهد، همه اينها در كنار هم رضايتمندي از زندگي را كاهش 
مي دهد و زمينه بروز اختلالات رواني و آسيب هاي اجتماعي را فراهم كند. 

   رؤياپردازي آماري در روند كاهش آسيب هاي اجتماعي
ابهري، آسيب ش��ناس اجتماعي در اين باره به »جوان« مي گويد: بخشي 
از ناهنجاري ه��اي اجتماعي همچون زنجير به يكديگر متصل هس��تند 
و كنش ها و واكنش هاي مختلف باعث ايجاد تش��ويق و رش��د بسياري از 

آسيب ها مي شود، مثلاً در زمينه اعتياد كه خود يكي از آسيب هاي اجتماعي 
اس��ت، عوامل مختلفي همچون خانه گريزي، پريش��اني خانواده، طلاق، 
مشكلات زناشويي، بيكاري، بي خانماني و  گسترش روزافزون مواد مخدر، 
زنجيرهاي متصل به يكديگر محسوب مي شوند.  وي بيكاري را به عنوان 
يكي از بسترهاي اصلي و آشكار در بروز آس��يب هاي اجتماعي مي داند و 
ادامه مي دهد: متأسفانه عزم راسخي براي ريشه كن كردن بيكاري وجود 
ندارد، نقيصه بيكاري فارغ التحصي��لان را دولت بايد برطرف كند؛ چراكه 
دانشگاه هاي ما بدون بررسي و به صورت مازاد از رشته هاي مختلف دانشجو 
مي پذيرند در حالي كه بعد از اتمام تحصيلات در رشته هاي مختلف ما با 
انبوهي از بيكاران داراي مدرك مواجه هستيم. اگر خروجي دانشگاه ها با بازار 
اشتغال تطابق و سنخيت پيدا كند، در اين صورت دانشگاه ها بر اساس صنعت 
و بازار كار دانشجو مي پذيرند و آنها را حين آموزش با واقعيت هاي اشتغال 
آشنا مي كنند.  اين كارشناس اجتماعي معتقد است در زمينه آسيب هاي 
اجتماعي نه تنها با كاهش روبه رو نيستيم، بلكه با توقف روبه رو هستيم و 
بدون داشتن بانك متمركز اطلاعاتي در مورد آسيب هاي اجتماعي، بيان 

كاهش آسيب هاي اجتماعي رؤيا پردازي است. 

تقویمشورايپنجمدرابهام!
ابهام در زمان تشكيل شوراها با توجه به جايگاه اين نهاد مردمي در اداره 
شهر ها و انتخاب شهردار سبب شده است تا زمان شروع به كار شوراها با 
تراكم نظرات مواجه شود. برخي مي گويند مرداد ماه و برخي ديگر شهريور 
را زمان اختتاميه شوراي شهر چهارم مي دانند. براين اساس لازم است تا 

نهادهاي بالادست هرچه سريع تر  از اين موضوع ابهام زدايي كنند. 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در بهمن ماه سال ۹5 مقرر كردندتا 
دوره فعاليت شوراهاي اسلامي شهر و روستا از تاريخ تشكيل، چهار سال 
باشد كه 45 روز پس از برگزاري انتخابات شوراهاي اسلامي شهر و روستا 

شروع مي شود و چهار سال بعد خاتمه مي يابد. 
طرح اصلاح مواردي از قانون شوراهاي شهر در حالي بررسي شد كه اين 
مصوبه مورد مخالفت شوراي نگهبان قرار گرفت؛ چراكه اگر يك ماه پس 
از انتخابات پنجمين دوره شوراهاي اسلامي شهر و روستا، شوراهاي جديد 
شروع به كار كنند، دوره چهار ساله ش��وراي چهارم به طور كامل پايان 
نمي يابد، در پي اين مخالفت شوراي نگهبان، نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي در فروردين ماه سال ۹۶ جهت تأمين نظر شوراي نگهبان ماده 
3 قانون تشكيلات، وظايف و انتخابات شوراهاي اسلامي كشور و انتخاب 
ش��هرداران را اصلاح كردند و در قانون مقرر شد؛ دوره فعاليت شوراهاي 
اسلامي شهر و روستا چهار سال باشد كه از 14 مرداد ماه شروع و در 13 
مرداد ماه چهار س��ال بعد خاتمه مي يابد و دوره پنجم اين شوراها از 14 

مرداد ماه 13۹۶ آغاز به كار مي كند. 
 همچنين مهدي چمران، رئيس ش��وراي عالي اس��تان ها، با بيان اينكه 
مطابق قانون، زمان پايان كار شوراي شهر چهارم چهار سال تمام يعني 
12شهريورماه است، گفت: با اين حال اگر مصوبه مجلس شوراي اسلامي 
توسط ش��وراي نگهبان هم تأييد ش��ود 12 مرداد ماه خواهد بود. وي با 
بيان اينكه از نظر ظاهري اين تصميم درس��ت است؛ چراكه نبايد فاصله 
انتخابات تا شروع دوره زياد باشد، گفت: اما دو نكته وجود دارد؛ يك اينكه 
1/5 ماه از دوره فعلي شوراهاي شهر و روس��تا كاسته مي شود، در حالي 
كه شوراهاي فعلي تمام برنامه ريزي ها را براي شهريور ماه كه پايان دوره 
است انجام داده اند، اما حالا اعلام شده كه تا 45 روز بعد بايد دوره شوراي 
جديد آغاز شود. اين در حالي است كه عيسي فرهادي، فرماندار تهران نيز 
در خصوص دعوت از منتخبان پنجمين دوره شوراي اسلامي شهر تهران 
ري و تجريش و آغاز ب��ه كار اين دوره اعلام كرده اس��ت: منتخبان دوره 
پنجم شوراي شهر تهران براي 12 مرداد ماه دعوت خواهند شد تا فعاليت 

پنجمين دوره شوراي اسلامي شهر تهران ري و تجريش آغاز شود. 

    سردار »غلامحسين غيب پرور« رئيس سازمان بسيج مستضعفين، 
با اشاره به خدمت رساني بزرگ بسيج جامعه پزشكي در شب هاي قدر 
گفت: كاري كه شما در ش��ب هاي قدر انجام داديد و 500 هزار نفر را 

رايگان ويزيت كرديد، بسيار ارزشمند و قابل تقدير است. 
    70 هنرمند و استادكار سنگتراش، تكنسين و كارگر ماهر در ساخت 

سنگ هاي نماي صحن حضرت زهرا)س( مشاركت دارند. 
    پژوهش ها نشان مي دهد، استفاده از رنگ موي تيره زنان سياهپوست 
را تا 51 درصد و استفاده از مواد آرايشي مو زنان سفيدپوست را تا 74 درصد 

بيشتر در معرض ابتلا به سرطان سينه قرار مي دهد. 
    عضو كميسيون آموزش مجلس با تأكيد بر اينكه دريافت هرگونه 
وجه از دانش آموزان هنگام ثبت ن��ام در مدارس دولتي برخلاف قانون 
اساسي است، گفت: متأسفانه آموزش و پرورش نظارت خوبي در اين 

خصوص ندارد. 
     طي يك ماه گذشته 12 كودك كه در رنج بيماري به سر مي بردند و 
در ليست انتظار پيوند قلب قرار داشتند، با رضايت خانواده هاي ايثارگر 

اهدا كننده به زندگي بازگشتند.
    احمد احمدي بافنده، مدير عامل شركت بهره برداري متروي تهران 
در مراسم ضيافت افطار با اصحاب رسانه به شايعات و اخبار كذب درباره 
خط7 متروی تهران اش��اره كرد و گفت: خط 7 متروي تهران به علت 
معايب كمتر و دارا بودن تجهيزات و امكانات ويژه نسبت به خطوط ديگر 

مترو داراي برتري است. 

زهرا چيذري 
  گزارش یک

نيره ساري
  گزارش 2

 پس از هفته ها هجمه عليه اقدامات ش�هرداري، اعضاي 
شوراي پنجم در اولين نشست خود با قاليباف به اقدامات 
انجام ش�ده و كارهاي ب�زرگ در دوره 12 س�اله مديريت 
ش�هري ش�هردار تهران اقرار كردند، با اين حال شهردار 
تهران نيز به برخي ابهامات مطرح ش�ده پاس�خ داد و بر 
انتقال تجربيات از س�وي بدنه ش�هرداري تأكي�د كرد و 
گفت: 90 درصد انرژي ها صرف تنش هاي بي دليل مي شود. 
 نشست مشترك منتخبان دوره پنجم شورا با شهردار تهران 
فضا را به سمت تعامل و تبادل تجربيات كشاند به گونه اي كه 
محمدباقر قاليباف در اين نشست مش��ترك ضمن تأكيد بر 
ضرورت انتقال تجربيات به مديريت شهري جديد ابراز داشت: 
هم اكنون فرصت مغتنمي است تا بتوانيم مشكلات، معضلات، 
چالش ها و فرصت هاي شهر را منتقل كنيم؛ چراكه منتخبان 
شوراي شهر براي كار چهار ساله پيش رو بايد با مسائل آشنا 

شوند تا تصميم گيري ها به صورت دقيق تر انجام شود. 
 شهردار تهران با اشاره به تجربه 12 ساله در اين دوره مديريت 
شهري ابراز داش��ت: يك تجربه اي در اين مدت در شهرداري 
تهران ايجاد ش��ده و انتقال اين تجربه نيز وظيفه ما است و ما 
آمادگي داريم تا اين كار را به صورت تمام و كمال انجام دهيم. 
قاليباف افزود: گاهي فكر مي كنيم اگر همه به جهت گرايش 
سياسي يكدست شوند، مشكلات حل مي شود. اين در حالي 
است كه ما اين يكدست بودن را در شورا و مجلس تجربه كرده و 
نشان داده ايم كه اينطور نيست. از اين رو بايد با منطق كارمان را 

انجام دهيم و قانون را به جاي گرايش ها محور قرار دهيم. 

  90 درصد انرژي ها صرف تنش هاي بي دليل مي شود 
شهردار تهران با تأكيد بر ضرورت تفكيك كار ملي و محلي و 
شكل گيري دولت هاي محلي تصريح كرد: تا زماني كه براي 
امورات تولي گري و تصدي گري در كشور تعيين تكليف نشود، 
۹0 درصد انرژي ها صرف تنش هاي بي دليل خواهد شد، ولو 
اينكه گرايش هاي سياسي يك دس��ت باشند. متأسفانه يك 
رفتار فرهنگي در كشور وجود دارد كه هيچ كس نمي خواهد 

قدرت در اختيار خودش را توزيع كند. 
  توقف قراردادهاي بزرگ 

قاليباف با بيان اينكه دوران تغيير و تحول بايد به نوعي انجام 
ش��ود كه الگويي براي بقيه نقاط باشد، گفت: من آمادگي 
كامل دارم كه اگر شهردار منتخب پنجمين دوره شوراي 
شهر از الان مشخص است يا حتي به دو يا سه نفر رسيده ايد، 
از همان روز تا روز تحويل گيري شهرداري تهران هر روز آن 
افراد را در كنار خودم داشته باشم و در هر جلسه اي هستم، 
آنها نيز با من بيايند.  شهردار تهران عنوان داشت: روزي كه 
انتخابات تمام شد، من به مديران شهرداري تهران گفتم 
هيچ كس حق ندارد هيچ تصميم كلي��دی اي كه به آينده 
شهر بر مي گردد، اتخاذ كند. حتي بزرگ ترين قراردادهاي 
كليدي را نيز متوقف ك��ردم و گفتم حتي اگر احس��اس 
مي كنيد فرصت از دست مي رود با افراد با تجربه اي كه در 
شوراي پنجم هستند، مشورت كنيد تا آنها نيز نگاه كنند و 
اگر فكر مي كنند خوب اس��ت، اين كار انجام شود.   وي با 
اش��اره به روند اجراي برنامه دوم ش��هر تهران ابراز داشت: 

با اين روند بالاي ۹5 درصد برنامه تحقق پيدا مي كند و در 
كنار آن پايه گذاري هاي برنامه س��وم شهرداري تهران نيز 
آماده است.   ش��هردار تهران عنوان كرد: برخي مي گويند 
هرچه املاك شهرداري بوده اس��ت را فروخته اند و تعبير 
آنچناني به كار مي برند كه غلط اس��ت. املاك شهرداري 
سند دارد و اموال نيز مشخص است. اين در حالي است كه 
دارايي هاي ثابت شهرداري تهران نسبت به 12 سال قبل از 
جهت متراژي و قيمتي افزايش پي��دا كرده و عدد و رقم ها 
نيز در اين زمينه روشن است.    احمد مسجد جامعي نيز بر 
ضرورت استمرار گفت و گوها و جلسات ميان مديران اجرايي 
شهري و نمايندگان منتخب شوراي اسلامي شهر تهران در 
دوره انتقالي تأكيد كرد و گفت: ما مي توانيم گزارش كاملي 
از شهرداري داشته باشيم؛ چراكه در طول اين مدت خيلي 
كارها صورت گرفته است.  وي ابراز داشت: از قاليباف بابت 
همه تلاش هايي كه داشت تشكر مي كنم؛ يقين دارم دوره 
انتقال تجربه و كار نيز به نحوي انجام مي شود كه به بهبود 
وضعيت ش��هر تهران كمك كند.   مرتض��ي الويري ديگر 
منتخب پنجمين دوره شوراي اسلامي شهر تهران نيز طي 
سخناني عنوان كرد: در سال هاي گذشته اقداماتي انجام 
شده و ما نيز بايد براي تداوم اين كار تمهيداتي بينديشيم. در 
اين مسير زمان به سرعت مي گذرد و افق چهار ساله اي پيش 
روي ما قرار دارد.  وي با تأكيد بر ضرورت وجود هم افزايي 
تصريح كرد: بايد تلاش كنيم دس��تاوردهاي گذشتگان را 

پاس بداريم و آنها را ادامه دهيم.

قاليباف: 90 درصد انرژي ها  صرف تنش هاي بي دليل مي شود بیژن  يانچشمه
    از شهر

لایحهمحیطبانانهمچناندرهالهايازابهام
لايح�ه اي ك�ه ق�رار ب�ود در حماي�ت از محيط بان�ان و در دف�اع 
از زحمات آن�ان تنظيم ش�ود، هنوز بعد از يك س�ال از رس�انه اي 
ش�دن در هال�ه اي از ابهام ق�رار دارد و سرنوش�ت آن نامش�خص 
ب�ه  نظ�ر مي رس�د؛ اي�ن قش�ر حاف�ظ طبيع�ت نيازمن�د توج�ه 
هس�تند.  محيط زيس�ت  س�ازمان  و  مس�ئولان  بيش�تر 
ش��هادت س��ه تن از محيط بانان زحمتكش در ابتداي تير س��ال ۹5 در 
استان هاي فارس و هرمزگان موجي از دلنگراني ها را براي اين قشر فداكار 
به دنبال داشت و همگان پي بردند كه اين افراد نيازمند حمايت و توجه 

بيشتري از سوي مسئولان ذيربط هستند. 
به فاصله چند روز پس از ش��هادت محيط بانان، معصومه ابتكار، رئيس 
سازمان حفاظت محيط زيست لب به سخن گشود و از حمايت اين قشر 

از زير مجموعه سازمان محيط زيست خبر داد. 
وي در دهم تير سال گذشته و تنها چند روز پس از شهادت محيط  بانان 
و در ديدار نمايندگان تش��كل ها و س��من هاي محيط زيس��تي كشور 
اعلام كرد: لايحه اي براي بازنگري در ش��رايط محيط باني در كش��ور و 
برخورداري محيط بانان از حمايت هاي قانوني و قضايي بيشتر از سوي 
سازمان حفاظت محيط زيست به زودي تقديم دولت خواهد شد؛ دولت 
لايحه حمايت از محيط بانان را با قيد فوريت به مجلس ارائه مي كند كه 
اميدواريم هر چه سريع تر اين كار انجام ش��ود؛ نياز است در اين لايحه 
تمامي مش��كلات محيط بانان اعم از كمبود نيرو، حقوق و حمايت هاي 
قانوني و قضايي ديده ش��ود.  در همين ايام سعيد مجابي معاون توسعه 
مديريت و حقوقي س��ازمان محيط زيس��ت نيز به اظهار نظر پرداخت و 
تأكيد كرد: لايحه حمايت قضايي از محيط بانان هفته آينده براي تقديم به 
مجلس شوراي اسلامي به كميسيون لوايح مي رود كه اميدواريم مجلس 

در اين كار مهم همكاري كند. 
 همزمان با اين اظهار نظرها، جبار كوچكي نژاد، نايب رئيس فراكسيون 
محيط زيست مجلس در تيرماه ۹5 اظهار كرد: قانون در بخش حمايت 
از محيط زيس��ت و محيط بانان وجود دارد و در اين م��ورد دچار كمبود 
قانون نيستيم؛ يكي از مشكلات اصلي، ضعف سازمان محيط زيست است 
كه باي��د از نيروهاي خود مراقبت كند. در حال حاضر با انباش��ت قانون 
مواجهيم، اما در بحث محيط بانان زحمتكش سازمان محيط زيست اگر 

نياز به قانوني باشد، حمايت و تلاش مي كنيم. 
اما محمد رضا تابش، رئيس فراكس��يون محيط زيست مجلس شوراي 
اسلامي نيز در روزهاي آخر تيرماه نس��بت به عملكرد رسانه اي و فوري 
سازمان محيط زيست واكنش نشان داد و تصريح كرد: لايحه حمايت از 
محيط بانان بايد توس��ط دولت به قوه مقننه ارائه  شود؛ بهتر اين بود كه 
مسئولان ذيربط درباره لايحه حمايت از محيط بانان با مجلس شوراي 

اسلامي و فراكسيون نيز مشورت مي كردند. 
چندين ماه از بررسي هاي دولت يازدهم نس��بت به لايحه محيط بانان 
گذشته بود كه خبري از نتيجه آن و ارسال اين مهم به مجلس نشد؛ اين 
موضوع به گونه اي بود كه رئيس فراكسيون محيط زيست مجلس در آبان 
۹5 و پس از چهار ماه از انعكاس رسانه اي اين لايحه اعلام كرد: مجلس 
شوراي اسلامي و سازمان هاي مردم نهاد پيشنهادهاي خود را براي بهبود 
لايحه حمايت از محيط بانان به محيط زيست ارائه داده اند؛ لايحه حمايت 
از محيط بانان در حال حاضر در دولت مش��غول بررسي است.  داريوش 
كريمي، مدير كل دفتر حقوقي و امور مجلس سازمان محيط زيست نيز 
در اسفند ماه ۹5 از پايان يافتن بررسي هاي لايحه حمايت از محيط بانان 
در دولت خب��رداد و اظهار ك��رد: اين لايحه به زودي به مجلس ارس��ال 
مي شود، بنابراين لايحه كارشناسي، محيط بانان از مزاياي نيروي انتظامي 

به عنوان ضابط بهره مند خواهند شد. 
مدير كل دفتر حقوقي و امور مجلس سازمان محيط زيست تصريح كرد: 
در هر صورت لايح��ه حمايت از محيط بانان پ��س از لوايح هواي پاك و 

تالاب ها بررسي مي شود و زمان دقيق آن هنوز مشخص نيست. 
اما بازگو ش��دن تمامي اين اخبار درباره حمايت از محيط بانان بيش��تر 
شبيه به يك مانور تبليغاتي براي سرپوش گذاشتن بر كم كاري سازمان 
محيط زيست نس��بت به محيط بانان بود.  بيش از سه ماه از وعده نهايي 
مسئولان دولتي و مسئولان ذيربط در حوزه محيط زيست نسبت به لايحه 
محيط بانان مي گذرد، اما هنوز هيچ خبر مستندي از لايحه محيط بانان به 
گوش نمي رسد و اين قشر از زحمتكشان چشم انتظار عملكرد مسئولان 
ذيربط هستند.  حرف هاي چندگانه مسئولان ذيربط در بيان ارسال لايحه 
حمايت از محيط بانان به مجلس و از طرفي تأييد نكردن گفته هاي مطرح 
شده از سوي نمايندگان ملت، بر دغدغه هاي محيط بانان مي افزايد و آنها 

نمي دانند كه شغل شان چه سرنوشتي را به دنبال دارد. 
سيزدهم ارديبهش��ت ماه س��ال ۹۶ بود كه روابط عمومي معاونت امور 
مجلس رياست جمهوري اعلام كرد: حسينعلي اميري، معاون پارلماني 
رئيس جمهور طي نامه اي لايحه حماي��ت از محيط بانان و جنگلبانان را 

براي هيئت رئيسه مجلس شوراي اسلامي ارسال كرد. 
لايحه حمايت از محيط بانان و جنگلبانان كه اخيراً در هيئت دولت بررسي 
و تصويب شده بود، براي طي تشريفات قانوني به مجلس شوراي اسلامي 
ارسال ش��د.  س��يدمحمد مجابي، معاون حقوقي و امور مجلس سازمان 
محيط زيست نيز در نخستين روزهاي خرداد ماه در مورد اقدامات سازمان 
حفاظت محيط زيست براي بررسي سريع تر لايحه حمايت از محيط بانان 
گفت: با رايزني هايي كه با كميسيون كشاورزي داشتيم، اميدواريم مجلس 
با س��رعت به اين لايحه ورود پيدا كند.  اما چند روز پس از انتش��ار شده 
درباره لايحه حمايت از محيط بانان و برخي اظهارنظرهاي انجام گرفته، 
بعضي از نمايندگان مردم نسبت به اخبار منتشر شده در رسانه ها واكنش 
نشان دادند، اما رويكرد مسئولان سازمان محيط زيست و ادعاهاي مطرح 
شده درباره لايحه حمايت از محيط بانان نشان مي دهد كه اخبار نشر پيدا 
كرده از سال گذشته تاكنون بيشتر ش��بيه به يك شوي تبليغاتي بوده و 

هنوز عملكردي واقعي و قانوني واضح و مبرهن نشده است.


